

أسلوب العزو لدى الرياضيين المتفوقين والمتفوقات في بعض الألعاب الجماعية والفردية
في دولة الكويت: دراسة مقارنة.

عواطف صالح الهران⁴، عماد عبد الرحيم الزغول⁵ وهدى سعود الهندال⁶

ملخص

هدفت الدراسة إلى التعرف على أسلوب العزو بأبعاده الثلاثة لدى لاعبي المنتخب الوطني الكويتية الفردية والجماعية من الذكور والإناث، كذلك التعرف على الفروق في أسلوب العزو لدى لاعبي المنتخب الكويتية التي تعزى للنوع الاجتماعي ونوع اللعبة. استخدمت الدراسة المنهج الوصفي المقارن، وشملت عينة عددها (146) لاعباً ولاعبة (73 لاعباً ذكراً و 73 لاعبة أنثى)، حيث كان من بينهم (98) لاعباً ولاعبة في الألعاب الجماعية و(48) لاعباً ولاعبة في الألعاب الفردية. تم اختيار اللاعبين واللاعبات بالطريقة القصدية، وتم تطبيق مقياس أسلوب العزو للرياضيين من إعداد الباحثة للتحقق من صحة فرضيات الدراسة. وأظهرت النتائج أن أسلوب العزو لدى المنتخب الرياضي الكويتية كان داخلياً في البعد الأول، وفي البعد الثاني حيث عزا أفراد العينة سلوكهم إلى عوامل داخلية يستطيعون التحكم بها، أما في البعد الثالث فقد عزوا أسباب سلوكهم إلى عوامل ثابتة. وأشارت النتائج إلى عدم وجود فروق دالة إحصائية في أسلوب العزو لدى اللاعبين واللاعبات تبعاً للنوع الاجتماعي ونوع اللعبة، مما يشير ذلك إلى أهمية نوع أسلوب العزو كأحد عوامل التفوق الرياضي.

الكلمات المفتاحية: أسلوب العزو؛ التفوق الرياضي؛ الاتحادات الكويتية؛ الألعاب الفردية؛ الألعاب الجماعية.

Attribution Style among Talented Male and Female Athletes in some
Team and Individual Sports in the State of Kuwait: A Comparative
Study

Awatef Saleh AL-Haran, Emad A. Alzoghoul & Huda S. AL-Hindal

⁴كلية الدراسات العليا، جامعة الخليج العربي، البحرين.

⁵كلية الدراسات العليا، جامعة الخليج العربي، البحرين.

⁶كلية الدراسات العليا، جامعة الخليج العربي، البحرين.

Abstract

This study aimed at identifying the attribution style and its three dimensions in national Kuwaiti individual and team players from both sex. So, we explored the differences in attribution style of the National Kuwaiti team and individual athletes due to gender and type of sport. A descriptive comparative method was used. The participants were 146 players (73 males and 73 females), between them 98 team sport players and 48 individual sport players. All players, from both sex, were intentionally recruited. Athletic Attribution Style scale developed by the researcher was administered in order to test the research hypotheses. The results indicated that the attribution style for the National Kuwaiti athletes was internal in the first and the second dimensions because the subjects attribute their behavior to controllable factors, but they attribute their behavior in the third dimension to stable factors. Findings showed that there were no statistically significant differences in the attribution style within individual and team, male and female athletes depending of gender and type of sport, which indicates the importance of the attribution style as a predictive factor for sport superiority.

Keywords: Attribution style; Sport superiority; Kuwaiti associations; Individual sports; Team sports.